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7.4.2008 | 05:59 | pořad: Dobré ráno s Českou televizí

Jakub ŽELEZNÝ, moderátor
--------------------
Kdybych řekl, že host, který teď do rubriky Profil přijde, slaví šestisté šedesáté narozeniny, tak byste mi to možná nevěřili.
Ono to tak částečně je a částečně není. Tedy profesor Václav Hampl, který je rektorem Karlovy univerzity, pochopitelně
neslaví osobní šestisté šedesáté narozeniny, ale šestisté šedesáté narozeniny učení, v jehož čele stojí. Vítám vás, pane
rektore, dobré ráno.

Václav HAMPL, rektor Univerzity Karlovy
--------------------
Děkuju. Dobré ráno.

Jakub ŽELEZNÝ, moderátor
--------------------
Nebudu se vás ptát banálně, jak se od roku 1348 Karlova univerzita změnila, protože se změnila samozřejmě hodně,
ale jak se změnila za posledních, řekněme, devatenáct, dvacet let?

Václav HAMPL, rektor Univerzity Karlovy
--------------------
Ty změny za poslední dvě desetiletí jsou opravdu obrovské, skoro by se v některých aspektech chtělo říct neuvěřitelné.
Počínaje tím, že samozřejmě máme některé nové fakulty, některé fakulty bylo třeba po konci toho starého režimu dosti
zrekonstruovat. A já bych řekl, že ta hlavní změna je ta rekonstrukce tím Sovětským svazem ovlivněného systému, kdy
vlastně věda byla vyhnána z univerzit, což je nesmyslné. Jaksi to, co dělá univerzitu univerzitou, je ta vědecká práce.
A v tomto ten náběh té vědecké práce je opravdu udivující.

Jakub ŽELEZNÝ, moderátor
--------------------
Jak moc prestižní je pořád studovat na Karlově univerzitě? Musíte o studenty bojovat, nebo se k vám "hrnou" sami,
protože je to přece Karlova univerzita? Platí tohle ještě?

Václav HAMPL, rektor Univerzity Karlovy
--------------------
Já myslím, že to trošku platí. Takhle. Hrnou se k nám, jsou obory, kde to platí trošku méně, kde o ty studenty musíme
přece jen bojovat trošku víc. Ve většině oborů samozřejmě ten zájem je veliký. Já neumím rozlišit, jak moc toho zájmu
souvisí s tím, že je to přece Karlova univerzita, jak to souvisí s tím, že ty uchazeči opravdu reálně zjistí, že je to opravdu
dobrá instituce v mezinárodním kontextu.

Jakub ŽELEZNÝ, moderátor
--------------------
Ale je to Karlova univerzita, je to legendární středoevropské učení. To znamená, je potřeba, aby byla garantována ta
kvalita. Jak ji dokážete zajistit na všech těch sedmnácti fakultách a na všech univerzitních pracovištích? To je poměrně
nadlidský úkol.

Václav HAMPL, rektor Univerzity Karlovy
--------------------
Je to náročný úkol a samozřejmě asi bychom našli příklady, já doufám, že ojedinělé, kdy se to třeba úplně v
jednotlivostech nepodaří. Ale musím říct, že mě až skoro fascinovalo, když jsem začal tu rektorskou práci vykonávat,
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začal jsem se stýkat s rektory ostatních evropských a světových univerzit, tak ten respekt k té univerzitě v mezinárodním
měřítku je opravdu až skoro překvapivý.

Jakub ŽELEZNÝ, moderátor
--------------------
A ještě když jsme u toho respektu a u té prestiže, dá se měřit něco jako prestiž téhle univerzity třeba u uchazečů
o zaměstnání? Myslím u vašich absolventů. Třeba příklad. Přijde váš absolvent a absolvent jiné školy, dívají se
personalisté na ten jeho diplom a říkají si - ten je z Karlovy univerzity, ten na tom třeba bude lépe než jeho konkurent?

Václav HAMPL, rektor Univerzity Karlovy
--------------------
Ta situace dneska v Česku je na tom trhu pracovním, když to tak řeknu, taková, že je obecně kvalifikovaných lidí málo. To
znamená, spíše se zaměstnavatelé dívají potom jaksi po těch konkrétních vlastnostech toho člověka, po tom, jestli vůbec
na tu pozici seženou někoho vhodného. A to, odkud přesně má diplom, myslím, v současné době v českých podmínkách
nehraje takovou roli. Trošku jiná situace je zase na tom mezinárodním poli a řada našich absolventů skutečně se uchází
o zaměstnání v zajímavých mezinárodních pozicích.

Jakub ŽELEZNÝ, moderátor
--------------------
Když mluvíte o mezinárodním poli, co naopak zahraniční studenti? Hrnou se na Karlovu univerzitu, nebo jsou to pořád
jenom ojedinělí, trošku exotičtí lidé, kteří si nevědí rady se svojí angličtinou, protože jim nikdo neporadí? Jak tomu bývalo
na počátku devadesátých let.

Václav HAMPL, rektor Univerzity Karlovy
--------------------
Hrnou se. Musím říct, že tady to slovo hrnou je na místě. Jednak my máme asi dneska více než čtrnáct set studentů,
kteří vlastně studují celý kompletně studijní program v angličtině. To znamená, to je více než leckterá soukromá škola.
A toto jsou teda studenti získávaní na mezinárodním trhu. A musím říct, že v počátcích to bylo náročné, dneska to jsou
velmi kvalitní studenti.

Jakub ŽELEZNÝ, moderátor
--------------------
Sám jste říkal, že jedním z hlavních úkolů po roce osmdesát devět, devadesát bylo navrátit univerzity do té, řekněme,
vědecké obce. Jaké je to dnešní reálné propojení univerzitních pracovišť s vědou? Funguje to? Slýcháme to od různých
technických škol, ale co Karlova univerzita?

Václav HAMPL, rektor Univerzity Karlovy
--------------------
Jak říkám, to je jedna z věcí, které jsou skutečně impresivní, které se udály za tu dobu. Ono samozřejmě ten vědecký
výkon se špatně měří, ale přece jen jsou jako nějaké nástroje, tak to můžeme aspoň rozumně, kvalifikovaně odhadnout.
Tady vlastně ten výkon dneska univerzity na tom vědeckém poli je zhruba sedminásobek oproti tomu, co bylo koncem
osmdesátých let. Tak toto je, myslím, docela jako důstojný nárůst. Jinak dá se říct, že v té kvantitě univerzita dneska
tvoří asi třetinu veškeré vědecké produkce v České republice, další zhruba třetinu, o něco víc, tvoří Akademie věd.

Jakub ŽELEZNÝ, moderátor
--------------------
Tak to je relativně měřitelné. Když jsme ještě u těch měřitelných položek, dvaačtyřicet tisíc studentů zhruba studuje
v současné době nejstarší české a moravské vysoké učení. Není to přece jenom příliš? A bude se tohle číslo spíš
zvyšovat, nebo spíš snižovat?

Václav HAMPL, rektor Univerzity Karlovy
--------------------
Tak jednak ono trošku záleží na tom, jak to počítáme. Ten oficiální údaj dneska už se blíží nějakým čtyřiceti osmi tisícům,
takže si pomalu začínáme šahat po té padesátitisícové příčce. Jinak naším jaksi strategickým záměrem není nějaké
další dramatické navyšování, spíše chceme selektivně podporovat, rozvíjet některé obory, kde vidíme jaksi specifickou
potřebu nebo nějakou naši zvláštní sílu. Ale jinak nechceme jít už dalším kvantitativním rozšiřováním.

Jakub ŽELEZNÝ, moderátor
--------------------
Univerzita je doslova rozstrkaná po desítkách míst nejen v Praze. Dokonce i některé fakulty nesídlí na jednom místě.
Neubližuje to určité vnitřní integritě školy a třeba i větší identifikovanosti studentů s jejich Alma Mater?

Václav HAMPL, rektor Univerzity Karlovy
--------------------
Já myslím, že máte pravdu. Tohle je samozřejmě věc, které jsme si vědomi. I když na druhou stranu v tomto Univerzita
Karlova není rozhodně jediná. Zase v těch evropských metropolích to je poměrně častý úkaz. A v zásadě ty univerzity si
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mohou vybrat mezi tímto a jaksi odstěhováním celé univerzity do nějakého nového zařízení. Ale pak to musí být mimo
to město. A to je poměrně velký zásah vůbec zase do toho fungování. A u nás ten konsensus zatím akademicky je
spíše, že chceme být integrální součástí toho města. Ale s tou určitou rozdrobeností samozřejmě musíme bojovat. My
tady trošičku sázíme na ty moderní telekomunikační technologie, že to nám, až to trochu rozběhneme, tak nám tohle
by mohlo pomoct.

Jakub ŽELEZNÝ, moderátor
--------------------
Ale přece jenom se občas musí přejíždět mezi budovami.

Václav HAMPL, rektor Univerzity Karlovy
--------------------
To je pravda.

Jakub ŽELEZNÝ, moderátor
--------------------
Jaký je váš aktuální názor na školné? Vypadá to, že v nějaké podobě je nevyhnutelné? Až třeba bude zavedeno, ať už
v jakékoliv podobě, promítne se to třeba nějak viditelně do hospodaření Karlovy univerzity?

Václav HAMPL, rektor Univerzity Karlovy
--------------------
To je samozřejmě těžké diskutovat v situaci, kdy to školné má jaksi nejasné kontury, nevíme, jaká by měla být výše,
kdy by mělo být placeno, jaká by byla finanční náročnost toho jeho vybírání a podobně. Takže těžko nějak kvalifikovaně
tady odpovědět.

Jakub ŽELEZNÝ, moderátor
--------------------
A poslední otázka. Ve světě platí, že soukromé univerzity mívají lepší zvuk než ty, které mají nějaký vztah ke státu, u
nás se jim říká veřejné. Co u nás? Bude to jednou tak? Protože zatím naopak zdá se. Bude to jednou tak, že soukromé
školy doženou a předeženou ty veřejné? A je třeba i na tuhle výzvu Karlova univerzita připravena?

Václav HAMPL, rektor Univerzity Karlovy
--------------------
Za prvé ono to tak je v Americe, není to tak nezbytně v Evropě. Já si myslím, že tady zase je to malinko starost toho
veřejného sektoru, chce-li mít tu univerzitu, která je jeho, veřejného sektoru, jako tu kvalitní, trochu se o to starat. Já
bych byl rád, kdyby tomu tak bylo. Samozřejmě bez solidní podpory to půjde špatně.

Jakub ŽELEZNÝ, moderátor
--------------------
Pane rektore, vše nejlepší k šestistým šedesátým narozeninám. Díky, že jste přišel.

Václav HAMPL, rektor Univerzity Karlovy
--------------------
Děkuju vám moc, hezký den


